
JERNBANEVERKETS MILJØFORUM 

Dørum i toppform 
- Lag et CO2-regnskap for nytt dobbeltspor 

mellom Skøyen og Asker. Dette var Odd Einar 

Dørums tips til Jernbaneverket da han åpnet 

miljøkonferansen. Samferdselsministeren hører 

definitivt ikke til gruppen "jernbanens impo

tente elskere". Hans engasjement for at jernba

nen skal spille en viktig rolle i norsk samferdsel, 

er ekte, og han går ikke av veien for å refse 

ansatte i NSB og Jernbaneverket, når han mener 

at det er behov for det: - I stedet for å fortelle 

Oslo bystyre at det ville bli kaos hvis det ikke ble 

gjort noen med Nationaltheatret fikk vi progno

ser over togfrekvenser, sa han. Side 6 

Nye tiltak mot elgen 

Elgproblemet øker når det er fullmåne! Når det i tillegg er mye snø og graderstokken kryper voldsomt nedover er det fare 

på ferde! Det er faktisk ikke en spøk, men månefasene har innvirkning, forteller Ola Kristiansen. Foring, viltgjerde, skog

rydding og brøyting av skogsbilveier er tiltak en nå ønsker å ta i bruk. 
Side 8 

Internblad for 
medarl1eldere I 
Jernbaneverket Jernbaneverket 

Gammel bru har fått nytt liv Side3 

Kampanje mot barn i sporet side2 
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Konkurranse - et 
nødvendig element 

I 
det moderne samfunnet - som vi alle er en del av - er 
det en ting som i stadig økende grad preger vår 
hverdag: Konkurransen om vår tid. 

Døgnet har fortsatt 24 timer sl ik det alltid har hatt. For oss 
mennesker føles dette ikke lenger nok - tross alle våre 
tekniske hjelpemidler - eller kanskje på grunn av disse? 
Nå har vi også fått Internet til å hjelpe oss - el ler vil det også 
bare føye seg opp på toppen av den siste ledige timen i vårt 
travle døgn? 
Konkurransen om vår tid som knapphetsfaktor fører 
imidlertid også noe positivt med seg: Dersom vi skal få tid 
til noe av det vi har mest lyst til å drive med, må vi både 
planlegge og være effektive i våre gjøremål. Vi må med 
andre ord innta en bevisst holdning og foreta prioriteringer. 
Alternatrivet er at andre styrer vår tid uten at vi klarer å sette 
vår egen agenda. 
Slik oppleves det også i vår hverdag i Ingeniørtjenesten. 
Her er det hensynet til kundens behov, konkurrentenes 
dyktighet og eiers krav til virksomheten som i stor grad 
styrer vår hverdag. Det hadde vel vært mye greiere om vi 
fikk styre den selv - drive med det hver og en hadde mest 
lyst til og som vi kanskje er utdannet til , og bruke den tid vi 
selv synes ville være passende for oss? 
Nei jeg tror ingen av oss ville trives i en slik situasjon over 
tid. Det er en kjennsgjerning at mennesket søker utfordrin
ger. Vi trives best når det stilles krav og forventninger til oss 
sålenge vi blir gitt nødvendige muligheter til å lykkes og 
ikke minst hvis vi oppnår anerkjennesle og kanskje til og 
med får ros for det stykke arbeid vi har utført. 
Se bare innen sport og idrett: Kunne vi fått fram emnene 
som tar verdensrekorder bare ved å gi dem tilstrekkelige 
pengepremier når de passerer målstreken? Ingeniørtjenesten 
var tidlig ute i jernbaneforvaltningen til å bli omdefinert til 
en konkurranseutsatt forretningsenhet. Dette skjedde 
allerede i 1987 som en del av Engineering. Og vi brukte 
noen år på prosessen med å venne oss til vår nye hverdag. 
Mange hevet røsten og sa at konkurranse var en uting, og et 
forbigående fenomen. Slik ble det ikke ... Tvert imot er vi nå 
ved starten av vårt syvende år som rådgivende ingeniør
virksomhet - mer oppegående enn noen gang før. Og svært 
mange av oss synes faktisk det er gøy å gå på jobben en 
mørk vinterdag i januar. Hva skyldes det? 
Jeg er sikker på at ordet motivasjon gir et dekkende svar. 
Det er faktisk slik at konkurranse slqerper og gir både 
styrke, fellesskap og samarbeid. Den dagen en potensiell 
oppdragsgiver ringer og bekrefter sin tillitt til deg ved at 
jobben blir din, eller i særdeleshet den dagen du avslutter et 
krevende oppdrag og får positiv tilbakemelding fra kunden 
såvel som sjefen som står med økonomirapporten i hånda, 
ja da skjønner du hvorfor noen fortsatt er opptatt av andre 
ting enn saldoen på lønnskontoen. 
Et godt jernbaneår ønskes dere alle idet jeg lar utfordringen 
gå videre til min kollega i Pilestredet, Anne Kari Bratten. 

Lars Mørk 

ULOVLIG FREDSEL 

Mot barn i sporet 
Jernbaneverket vil i løpet av 
februar sette i gang en lands
dekkende kampanje mot ulovlig 
ferdsel. Kampanjen er rettet 
mot skolebarn som må krysse 
jernbanen på skoleveien, eller 
som har jernbanen i umiddel
bar nærhet. 

D 
et var områdesjefer i 
Region Nord som i 
utgangspunktet ba om at 
det ble satt lys på 
holdningsskapende arbeid i 

forbindelse med ulovlig ferdsel på og 
langs jernbanelinja. 

Hårreisende 
Områdesjefene kan berette om en 
ytterst hårreisende hverdag langs 
jernbanelinja her til lands. Historier 
om laksefiskere som benytter 
togtunneller som adgangsvei til de 
beste fiskeplassene har vi årlig. 
Skolebarn som tar snarveien over 
inngjerdet jernbanelinje er dagligdags. 

De verste historiene får vi fra 
Mosjøen, hvor det senest i fjor ble 
observert voksne kvinner som gikk på 
linja med barnevogn. 

Holdninger 
Med bakgrunn i dette ønsker JBV å 
drive et holdningsskapende arbeid 
rettet mot den oppvoksende slekt. 

Målet med kampanjen er å tillære 
barna en sunn og god oppførsel når 
de skal krysse jernbanelinjen eller 
oppholder seg i nærheten av sporet. 
Oppfordring til bruk av sunn fornuft 
og lover og regler blir derfor en 
vesentlig del av denne kampanjen. 

Skoletime 
Hovedkontoret (HK) legger opp til en 
skreddersydd skoletime som er fire
delt; 

Først en innføring i lover og regler 
som gjelder. Deretter visning av en 
nederlandsk videofilm som har fått 
norsk tale. Deretter skal skolebarna 
møte en lokomotivfører som har 
opplevd å kjøre ihjel et menneske, og 
som er i stand til å sette ord på det. 
Resten av skoletimen benyttes til 
dialog med elevene, hvor det er viktig 
å konkludere med bruk av sunn 
fornuft og holde seg til gje ldende 
regler. 

Kampanjematerialet blir utsendt til 
samtlige enheter i løpet av februar 
måned. 

Ny førstehjelpsbrosjyre 
En ny førstehjelps
brosjyre har sett dagens 
lys. Brosjyren er 
produsert i et opplag på 
5.000 eksemplarer, og 
følger som vedlegg til 
denne utgaven av 
Kjøreveien. 
Trafikksikkerhets
koordinator Audun 
Holtet ved seksjon 
kvalitet/HMS i Hoved
kontoret har trukket i 
trådene i arbeidet med 
brosjyren som det har 
kostet ca. 20.000 kroner 
å lage. 

-Brosjyren inneholder 
kort og lettfattet 
info1masjon om førstehjelp på 
ulykkessteder, sier Holtet, som 
anbefaler folk å lese brosjyren nøye. 
Ulykker og skader inntreffer når man 

minst aner det, og havner man i en 
ulykkessituasjon er det viktig at 
førstehjelpskunnskapene sitter i 
ryggmargen. 
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JERNBANEBRU PÅ FLYmFOT 

Penger spart er penger tjent 
Fenomenet kildesortering griper stadig 
om seg, og det er etablert gode retur
ordninger for innsamling og gjenbruk 
av papir, plast, metall og glass. 
Jernbaneverket går et skritt videre, og 
gjenbruker ei hel jernbanebru. Det 
handler naturligvis om den gamle brua 
for spor 2 og 3 på Skøyen, som i stedet 
for å ende opp som 118 tonn skrapjern, 
blir ny bruforbindelse over Levanger
elva i Nord-Trøndelag. 

I 
deen om gjenbruk av brua ble unnfan
get allerede da brua ble lagt inn på 
Skøyen i 1979, sier sjefingeniør Ivar 
Ness ved teknisk avdeling i Hovedkon
toret. Vi var klar over at den gamle 

fagverksbrua fra 1902 over Levangerelva på 
sikt måtte erstattes av ei ny bru, og siden 
spennet her er tilsvarende spennet over 
Drammensveien, så vi muligheten for å slå 
to fluer i en smekk. 

Midlertidig løsning 
Det hører med til historien at brua ble 
bygget for å imøtekomme trafikkøkningen 
som fø lge av den nye Oslo-tunnelen som 
stod ferdig på begynnelsen 1980-tallet. 

-Men noen evig Skøyen-tilværelse for 
brua var det aldri snakk om? 

-Nei, vi har hele tiden forutsatt at brua 
skulle erstattes av en permanent løsning. 
Og nå er tiden endelig kommet, takket være 
utbyggingen av Skøyen stasjon. Dette 
prosjektet pågår for fullt i regi av Jernbane
verket Utbygging, og i løpet av våren står 
den nye brua for spor 2 og 3 fe rdig. Brua 
far en lengde på 72 meter forde lt på 4 
spenn, og er for øvrig den siste av tre nye 
jernbanebruer over Drammensveien. 

Spesialtransport på bil og vogn 
Den gamle brua på Skøyen ble transportert 
ut av anleggsområdet i løpet av et par netter 
like før jul. En samlet vekt på 118 tonn og 
en lengde på mer enn 32 meter gjorde at 
brua måtte transporteres i tre deler. Første 
etappe gikk til Alnabru som spesialtranspo1t 
på biler. I romjulen gikk turen videre til 
Trondheim på spesialvogner. 

-Men denne brua har krysset Dovre
fj ellet før? 

-Ja da, brua er produsert i Meråker den, 
og vender sånn sett tilbake til mer hj emlige 
trakter, smiler Ivar Ness, og legger til at 
brua vil bli mellomlagret i tusenårsbyen i 

Skinner og ba/lastpukk er borte. Fra forberede/sene til ljerningen av brua. 

... . og vips, så var halve brua borte. Resten gikk til Alnabru som spesialtransport natta etter. 
I romjula ble brua fraktet til Trondheim for mellomlagring. Begge foto: Lars K. Storegjerde 

påvente av at alt skal bli klart til innlegging i 
Levanger. 

-Er det snakk om store justeringer før det 
kan skje? 

-Det er nok nødvendig å gjøre noen 
tilpassinger, først og fremst på landkarene, 
men også på brulagrene, sier Ness, som 
foreløpig ikke har noen formening om når 
brua er endelig på plass over Levangerelva 

Jernbaneverket sparer penger 
-Hva med økonomien i forhold til gjen
bruken av den gamle brua? 

-Våre beregninger viser at Jernbaneverket 

samlet sett sparer omlag 2 millioner kroner, 
sier en fornøyd sjefingeniør. 

-En som kanskje har mindre grunn til å 
være fornøyd er Vegsjefen i Oppland, som en 
stakket stund trodde han hadde løst et 
veibruproblem i Sel i Gudbrandsdalen? 

-Ja, dessverre, men da han meldte sin 
interesse var det for sent. Den dobbelte 
kassekonstruksjonen som i sin tid ble tegnet 
av ingeniører ved det gamle brukontoret i 
NSB, var forlengst øremerket Levanger der 
den forhåpentligvis vil gjøre nytte for seg i 
mange år fremover. 

Harry Korslund 
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Dørum i toppform 
Hvis noen lurer på hvordan det må ha vært å hoppe etter Wirkola, kan de spørre profes

sor Bjarne E. Ytterhus ved Handelshøyskolen Bl. Han hadde den tvilsomme fornøyelsen å 

holde innlegg etter samferdselsministeren under åpningen av Jernbaneverkets miljø

forum 12. desember. Og la det være sagt med en gang: Dørum var i form! 

T 
idligere NSB-sjef, Robert Norden 
lanserte en gang uttrykket 
"jernbanens impotente elskere". 
Dørum hører definitivt ikke til 

disse. Hans engasjement for at jernbanen 
skal spille en viktig rolle i norsk samferdsel, 
er ekte, og han går ikke av veien for å refse 
ansatte i NSB og Jernbaneverket, når han 
mener at det er behov for det. 

Franz Joseph Ueland 
Dørum innledet med en liten finte til 
sammenkoblingen av sjefsstillingene for de 
to jernbanebedriftene: Han takket keiseren av 
det nye dobbeltmonarkiet, Franz Joseph 
Ueland, for invitasjonen. 

Til NSB-ansatte som klager på fulle tog 
hadde han denne hilsenen: - Dere sender 
søknader om omstilling når dere klager på 
det. Hvis toget er fullt, så er det bra. 

Dørum hadde heller ingen forståe lse for 
dem som fortviler ved utsiktene til at ikke 
hele Gardermobanen er ferdig til 8. oktober. I 

så fa ll blir trafikkavviklingen mellom Oslo 
og Lillestrøm en ny OL-utfordring til 
Romeriksporten kan åpnes, mente han. 

Dette betyr ikke at vår samferdselsminis
ter mener at NSB-ansatte generelt er negativt 
innstilt. Om suksessen på Trønderbanen 
hadde han følgende å si: 

- Det er et under at fo lk i det hele tatt 
bruker den. Togene går forsinket og lang
somt, men trafikken bare øker. Jeg kan tenke 
meg to mulige forklaringer på dette: 

I. Trøndere er saktmodige. 
2. NSB-folk er høflige. 

Kamelsluking 
Kamelsluking er blitt en mye omtalt aktivitet 
etter at Bondevikregjeringen overtok. Odd 
Einar Dørum la ikke skjul på at også han 
hadde satt ti I I ivs noen av disse dyrene, men 
han hadde ikke til hensikt å la det bli en 
vane. - Kameler skal slukes i ett måltid, sa 
han. 

Dørum var klar over at tidligere uttalelser 

Miljøet gis høy prioritet 
Jernbaneverkets miljøforum fikk en 
verdig åpning. Under åpningsmøtet i 
Trafikanten i Oslo 12. desember var 
både samferdselsminister Odd Einar 
Dørum og direktørene Osmund Ueland 
og Magne Paulsen til stede. I tillegg var 
alle øvrige ledere representert, enten 
personlig eller ved stedfortreder. 

Deltagerlisten levnet ingen tvil om at miljøet 
skal prioriteres høyt i Jernbaneverket. 
Hensikten med miljøforumet er å gi de 
miljøfagansvarlige i bedriften et nettverk der 
de kan utveksle erfaringer. Det skal også bidra 
til utvikling av den miljøfaglige kompetansen, 
og det skal brukes til å formidle kunnskap og 
informasjon om utvikling innen miljøteknikk 
og om nye krav fra myndighetene. Videre skal 
det gi støtte til linjelederne i miljøfaglige 
saker, og det skal gi råd og anbefalinger som 
fremmer en positiv holdning til miljøarbeidet 
i Jernbaneverket. 
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Mer trafikk på jernbanen 
I sin innledning understreket Osmund 
Ueland Jernbaneverkets overordnete 
miljømål som er å sikre at miljøhensyn 
inngår som en naturlig del av driften, 
fornyelsen og utviklingen av jernbanenettet. 
Den største miljøgevinsten oppnås ved at 
flere bruker jernbanen for transport av 
passasjerer og gods. En forutsetning for dette 
er at jernbanen er konkurransedyktig i 
fo rhold til andre transportmidler. 

Jernbaneverkets strategi for å oppnå 
målsettingingene er å bygge mest mulig og 
best mulig jernbane for pengene, redusere 
jernbanens miljøpåvirkninger og styrke 
jernbanens troverdighet som et miljøvennlig 
og attraktivt transportmiddel. Dessuten må 
det sikres at miljøbevissthet gjennomsyrer 
alle deler av virksomheten. 

Omfattende miljøplan 
Jernbanedirektør Magne Paulsen orienterte 
om Jernbaneverkets miljøplan. Denne 
fastsatter konkrete mål og tiltak for å oppnå 

kunne bli brukt mot ham, men som han sa: -
Jeg lar meg ikke presse av Jernbane
forbundets leder som la ned trikken i 
Trondheim. (Dalsheim satt i styret i Trond
heim Trafikkselskap da vedtaket om å 
nedlegge trikken ble gjort, red. anm.) 
Dalsheim streiket mot Bondevik, ikke mot 
Jagland. 

Riv ned luftslottene 
Tydeliggjøring av problemene var et annet 
tema som ble berørt. Her er det mye å lære, 
skal vi tro Dørum. 

- Jeg satt i Oslo bystyre da planene om 
utvidelse av Nationalteatret stasjon ble 
behandlet. Det gikk lang tid før noen i NSB 
forta lte oss at denne stasjonen er en av 
landets største kollektivtenninaler, og at det 
blir kaos hvis det ikke blir gjort noen med 
den. I stedet fikk vi prognoser over tog
frekvenser, sa han. 

Men Dørum spilte ikke bare refserens 
rolle. Han sluttet seg til de mange som har 

bedre vern av miljøet og frister for å 
iverksette tiltakene. Planen inneholder også 
måltall på Jernbaneverkets prestasjoner på 
miljøsektoren. 

Miljøplanen består av tre hoveddeler. Den 
første handler om forbedring av styring, 
organisering og oppfølging av miljøarbeidet i 
bedriften, den andre om kartlegging og 
redusering av miljøpåvirkninger og den 
tredje om dokumentasjon av jernbanens 
miljøfortrinn. 
Planen omfatter en rekke hoved
satsingsområder: 
■ Bevisstgjøre linjelederansvaret 
■ Etablere et miljøstyringssystem 
■ Etablere system for miljørapportering 
■ Miljørevisjon 
■ Kompetansehevende tiltak 
■ Sikre at miljøhensyn ivaretas i planlegging 
og utbygging 
■ Redusere innendørs støynivå til under 42 
dB(A) langs banene 
■ Redusere energibruken 
■ Sette opp en strategi for redusert bruk av 



rost Ueland for å rive ned luftslott, og til 
vertskapet for møtet hadde han dette å si: -
Jernbaneverket har fatt NAF til å godta økte 
bompenger for å bygge ut kollektivnettet. 
Det er godt håndverk. 

CO2-regnskap for dobbeltspor 
Vår engasjerte samferdselsminister hadde 
også gode råd til dem som arbeider for å 

kjemikalier i sporet 
■ Innarbeide miljøhensyn ved innkjøp 
■ Sikre et godt visuelt miljø langs banene 
■ Redusere avfallsmengden og behandle 
avfallet som en ressurs 
■ Fortsette oppryddingen av grunn som er 
forurenset med kreosot 
■ Fortsette oppryddingen langs nedlagte 
banestrekninger 
■ Verne jernbanens kulturminner 

Et kurs om jernbane og natur som skal 
arrangeres i Oslo, Drammen og Trondheim i 
løpet av våren, er også et av hoved
satsingsområdene. Kurset er et ledd i 
oppfølgingen av Samferdselsdepartementets 
delplan om transport og biologisk mangfold, 
som har sin bakgrunn i Rio-konvensjonen fra 
1992. 

Dårlig norsk innsats 
Professor Bjarne E. Ytterhus fra Handelshøy
skolen Bl tok for seg begrepet miljø
effektivitet. Dette inneholder 7 elementer: 
Redusert materialbruk i produkter og 

gjennomslag for nye prosjekter: Lag et C02-

regnskap for nytt dobbeltspor mellom 
Skøyen og Asker. 

Arealplanlegging er et tema som har fatt 
økt oppmerksomhet blant samferdsels
politikere de senere årene. Stadig flere 
erkjenner at dårlig arealbruk fører til mye 
unødig biltrafikk. Dørum gjorde det klart at 
dette er et problem som engasjerer ham: 

tjenester, redusert energibruk, reduserte 
giftutslipp, økt materialgjenvinning, økt 
bruk av fornybare ressurser, forlengelse av 
produktenes levetid og økt serviceytelse på 
varer og tjenester. 

Ytterhus henviste til en undersøkelse 
som ble gjennomført blant industriledere i 
seks europeiske land i fjor. De ble spurt om 
de hadde oppfordret leverandørene til å 
iverksette miljøtiltak. Resultatet var ikke 
særlig oppløftende for Norge. I Sverige 
svarte hele 46 % av de spurte ja. For Sveits, 
Belgia, Nederland og Frankrike varierte 
japrosenten mellom 37 og 32, mens norske 
industriledere lå desidert lavest: 24 % av 
dem svarte ja. 

Avliver myter 
Den samme undersøkelsen avliver myten 
om at det er dyrt å ta miljøhensyn. Resulta
tene viste at miljøtiltak hadde positiv 
virkning på alle områder som ble undersøkt, 
bortsett fra kortsiktig fortjeneste, hvor det 
var en liten negativ virkning. Denne ble 

- Skal du bo i byen, så skal du ikke bo 
på landet. Det mest miljøfientdlige man 
kan gjøre i dag, er å la være å utnytte de 
ledige arealene etter nedlagt industri i 
sentrum av byene på en måte som 
reduseres behovet for biltrafikk, sa han. 

ANDERS HAAKONSEN 

oppveiet av en mye større positiv virkning 
på langsiktig fortjeneste. I tillegg ga 
miljøtiltakene positive virkninger på 
områder som konkurranseevne, nye 
markedsmuligheter, produktprofil og 
bedriftsprofil. 

Parallelt med forberedelsene til miljø
forumet er miljøarbeidet i Hovedkontoret 
blitt omorganisert. Myndighetsdelen har 
fortsatt ansvar for at miljøkrav er ivaretatt i 
planer og utredninger, men fra 1. januar i år 
er det den nyopprettete avdelingen for 
Strategi og Miljø som skal sørge for at 
miljøkravene innfris. Den nye avdelingen 
består av fire seksjoner, en for strategi, en 
for miljø, en for plan og en for prosjekt. 
Lederen for miljøseksjonen blir Jernbane
verkets miljøsjef. Denne stillingen er 
foreløbig ikke utlyst. Inntil det skjer er 
Veronica Valderhaug den eneste i bedriften 
som er heltids beskjeftiget med miljøsaker. 
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Antall påkjørsler . . 
Årlig påkj0r1\er pr kilometer gir en v111 
pekepinn på hvor bela1tet enkelte av 
itrekningene, og1å utenfor Ø1terdalen er. 

R0ro1banen 
Gjøvikbanen 
Brat1bergbanen 
Veitfoldbanen 
Nordland1banen 
Meråkerbanen 
Bergembanen 
S0rland1banen 
Rand1f1ordbanen 
Hoved+ Dovrebanen 
Raumabanen 
Kong1vingerbanen 
So\0rbanen 
Ø1tfoldbanen 

0,36 
0,34 
0,34 
0,18 
0,15 
0,20 
0,18 
0,18 
0, 17 
0,11 
0,07 
0,06 
0,05 
0,02 

Jernbaneverket Region Nord 

0 N)fikk i høst oppgaven å utar

beide en plan for forebyggende 

tiltak mot elgpåkjørsler. Dette 

planarbeidet skal være retnings

givende for de andre regionene. 

JN arbeider nå med forslag til 

tiltak for hvordan en skal kunne 

forsøke å redusere elg

påkjørslene på Rørosbanen. 

NYE TILTAK SKAL INDRE 

F 
oring, viltgjerde, skogrydding og 
brøyting av skogsbilveier er de 
viktigste midlene en nå ønsker å ta 
i bruk. 

Ola Kristiansen i JN er mannen 
bak banesjefens tiltaksplan, som nylig ble 
presentert for regionens ledelse. Under 
planarbeidet har han lagt til grunn to 
delrapporter, "Vilttrafikk i Østerdalen", fra 
Høgskolen Hedmark. 

Koppang 
Rørosbanen er strekningen i landet hvor det 
kjøres i hjel mest elg. Årsakene til dette er 
mange. Blant annet er dette et område hvor 
elgen trekker ned i dalen vinters tid . Det kan 
synes som om den har trekkveier til 
vinterbeite i dette området. Men det er også 
på det rene at det er mat-tilgangen i området 
som til en viss grad bestemmer hvor den 
oppholder seg. 

- Undersøkelsene viser at det er tre 
fa ktorer som har innvirkning når elg blir 
påkjørt av toget. Antall påkjørsler øker til 
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dels dramatisk når det er mye snø, når 
graderstokken kryper voldsomt nedover, og 
når det er fullmåne! Det er faktisk ikke en 
spøk, men månefasene har innvirkning, 
fo rteller Ola Kristiansen. 

Viltoverganger 
Jernbanen har i årevis forsøkt det ene 
virkemiddelet etter det andre for å forsøke å 
redusere antall påkjørsler. Det er tatt i bruk 
midler som speil , lukt, lyd, lys osv. Ingenting 
kan sies å ha hatt en effektiv virkning. 

- Undersøkelsene er rimelige klare. Det 
finnes ett tiltak som er effektivt. Men dyrt. 
Elggjerde med brede overgangsbruer med 
jevne mellomrom langs sporet, vil nok ha 
den beste effekten ved sterke trekkveier av 
elg over jernbanelinja, og når skogbildet 
langs linja er vintermat og skjul for dyra. 
Imidlertid kan dette være en korttidsløsning. 
Når denne skogen vokser til , er den ikke 
lenger like interessant fo r elgen, og den vil 
finne andre beiteområder. Det blir derfor for 
dyrt og ikke kosteffektivt å bygge slike brede 

overganger til flere titalls millioner kroner, 
hevder Kristiansen . 

Tiltak 
Han sier at det synes som det riktigste å 
gjennomføre, er en kombinasjon av virke
midler. I sin plan, foreslår han byggi ng av en 
2 km lang skogsbilvei i det tetteste elgtrekket 
nord for Koppang, som gjør at en samtidig 
kan legge ned 17 planoverganger i området. 

Ved å brøyte denne veien, samtidig med 
at man driver foring der, vil dette bli et 
attraktivt tilholdsted fo r dyrene. Planen 
inneholder også et forslag til en fo ringsplan, 
hvor en systematisk forer dyrene på de mest 
utsatte stedene i kommunene Stor Elvdal og 
Rendalen. Stor Elvdal har allerede høstet 
gode erfaringer med fo ring. Elgen oppholder 
seg ved disse plassene så lenge det er for 
tilgjengelig. 

- Skog- og vegetasjonsrydding er også 
viktig. Undersøkelsene viser at vi må rydde i 
en bredde på minst 20 m fra sporet før dette 
er virksomt. En fj erner dermed elgmaten, og 



RØROSBANEN-
d " · Ola Kristians 1 

me _'Elgprosjekt Rørosbane ,;~,t.v.) leder arbeidet 
nær fl/knytning med ba . n . an har arbeidet i 

nes1et Tor Rørosgård. 

Signalpistol 
Nå i januar skal elgpilotprosjektet forsøke en 
ny metode for å forsøke å skremme elgen bort 
fra linja. Gjennom et par vinterkvelder blir det 
kjørt en Robe! foran togene, hvor det blir skutt 
med signalpistol fra Robelen for å forsøke å 
skremme dyrene. Dette forsøket er basert på 
det amerikanske prosjektet hvor man - med 
hell - har skutt gummikuler på dyrene. 

1 million kroner 
Rørosbanen har satt av I million kroner til 
vegetasjonsrydding og foring på budsjettet for 
1998. Banesjef Rørosbanen, Tor Rørosgård, 
sier at dette er tiltak som nødvendigvis må tas 
over flere år, og at han gjerne vil se erfarin
gene fra denne vinterens prosjekter, før man 
eventuelt utvikler prosjektet videre. 

1994 - det verste året 

0 

LGPA JØRSLE E 

l 1950 ble det registrert rundt 50 elgpåkjørsler 
på jernbanen her i landet. Dette tallet har steget 
jevnt med årene. De ti siste årene har vilt
påkjørsler øket ganske kraftig. Det verste året 
hittil er 1994, hvor i overkant av 800 dyr ble 
påkjørt. De to siste årene har antallet blitt 
redusert ned til mellom 500 og 600 pr. år. l de 
to snøfattige vintrene i 1989 og -90 var antallet 
helt ned i omkring 200 påkjørte dyr pr. år. 

elgen får ingen "skjellig grunn" til å oppholde 
seg på sporet. Kristiansen forteller at undersø
kelsene også viser at på slike åpne flater trives 
ikke elgen særlig godt. Resultatet blir at de 
fleste dyrene krysser sporet raskt, for å 
komme i skjul i skogen. 

Samarbeidsforum 
Kristiansen foreslår også at det i hver enkelt 
kommune hvor vi har de største antall 
elgpåkjørsler, blir etablert et forum som sørger 
for samarbeid omkring elgpåkjørsler. 

- Jeg mener dette ikke er et ansvar for 
storsamfunnet alene, men at alle interesentene 
bør være med og ta et tak. Derfor har jeg 
foreslått at dette fora bør bestå av viltnemnda, 
grunneiere, Statens Veivesen og Jernbane
verket. Spesielt i kommunene Stor-Elvdal og 
Rendalen er dette aktuelt nå, sier han. 

Han slår også fast at det bør foretas 
systematiske registreringer av elgtrafikken, og 
påkjørsler i forhold til de tiltak som iverkset
tes. 

STIG HERJUAUNE 

Tiltak 
Gjennom årenes løp er det forsøkt svært mange tiltak for å holde elgen borte fra jernbane
linja. De mest brukte er: 
Lyd - Fløyter som produserer ultrasoniske lyder. Videooppptak av hjortedyr i nærheten av 
slike installasjoner, viser at fløytene ikke har noen affekt på dyrenes adferd. 
Lys - Forskjellige lysmekanismer, enten blinkende på kjøretøyer el ler opplysning av 
områder. Undersøkelser kan ikke påvise at dette har noen spesiell effekt. 
Viltspeil - er speil som står langs veikanter og reflekterer lys inn i skogen med et rødt skjær. 
Undersøkelser på dette tiltaket viser heller ikke nevneverdig effekt i positiv retning. 
Luktstoffer - Luktkomponenter fra f.eks. bjørn, ulv, gaupe eller menneske. Eksperimenter 
viser at de fleste viltartene sluttet å reagere på luktstoffet innen to døgn etter at stoffet var 
satt ut. 
For - Utsetting av eksempelvis høyballer for elg. Det finnes ikke målinger på hvor effektivt 
dette kan være, men erfaringer fra Stor Elvdal synes svært positive. 
Rydding - Rydding av skog eller beiteplanter nær trafikkerte traseer. Det er funnet mellom 
23 og 90 prosent reduksjon i påkjørsler i områder hvor det er ryddet gater mellom 20 og 60 
meters bredde. 
Gjerde - Gjerde viser seg å hindre mellom 60 og 90 prosent av elgpåkjørslene. Anses pr i 
dag for å være den sikreste måten å redusere viltpåkjørsler på. 
Gummikuler - Ved nord-amerikanske jernbaner kjører man et mindre tog foran hovedtoget. 
I dette toget er det plassert skyttere som skyter gummikuler for å skremme elgen vekk fra 
jernbanen. Amerikanske jernbanemyndigheter hevder dette er en svært effektiv metode. 
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Banesjef Olaf Nordbø studerer ordfører Anders Mathias Larsens ferdigheter som snorklipper. 

Spleiselag på Storekvina stasjon 
Før jul markerte Jernbaneverket og Kvinesdal kommune at man var ferdige med 

opprustingen av Storekvina stasjon. 

B 
anesjef Olaf Nord bø kunne ønske 
velkommen til et tidsmessig og 
flott stasjonsanlegg som er 
resultatet av et samarbeide og 
spleiselag mellom Jernbaneverket, 

Kvinesdal kommune og Statens Vegvesen. 

Åpning 
Ordfører i Kvinesdal, Anders Mathias 
Larsen, foretok den høytidelige åpningen av 
"Nye Storekvina stasjon". 

- Fra å være en hullete grusørken med 
kaoti ske tilstander som enkelte tider kunne 
være farlige, vil nå Storekvina stasjon bli en 
hensiktsmessig stasjon som vil gi Kvinesdal 
et godt ansikt utad, sa ordføreren. Han 
ønsket elevene fra Vesterdalen skole, som 
hadde møtt fram, lykke til med stasjonen 
som framtidas brukere. 

Publikumsområder 
Spleiselaget, som har resulte11 i asfa lterte 
publikumsområder med ca. 35 parkerings
plasser, rundkjøring og bussoppstillingsplass 
med leskur, grøntanlegg samt en ny 180 m. 
lang plattform, fordeler seg slik: 
Jernbaneverket ca. I million kroner (hoved
sak lig plattform). 
Kommunen 500 000 kroner. 
Statens Vegvesen 250 000 kroner. 
Det ryktes også at Fylkeskommunen vil delta 
med I 00 000 kroner. 
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Fornøyd 
Olaf Nordbø karakteriserte samarbeidet 

som unikt og som et godt eksempel på 
hvordan man kan få realise11 planer. 
Prosjektleder for Jernbaneverket har vært 
Jens Gunnar Mersland, plattformarbeidene 
er utført av Os linjen Stian Wesøy og hans 
mannskap. 

Henning Lode Fra NSB BA var godt 
fornøyd med resultatet og var ikke i tvil om 

at stasjonen heretter vi lle være en god start 
på reisen, han kunne også love nytt region
togmateriell på strekningen Stavanger -
Kristiansand på en del avganger f.o.m. , 
januar 98. Etterpå var det brus og pizza på 
venterommet for Vesterdalen Skole, og kaffe 
og kaker på godshuset for innbudte gjester , 
som foruten ordfører besto av de som hadde 
gjo11 jobben. 

ARNE HABBERSTAD 

Ny plattform, leskur og bussoppstil/ing på Storekvina. 
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HISTORISK AVTALE I FØRJULSTIDA 

Gardermobanen skal 
vedlikeholdes av Region Øst 
Arbeidet med kontrakten på vedlike
hold av Gardermobanen har pågått i 
lang tid, og det har vært knyttet stor 
spenning til hvem som ville stikke av 
med seieren. 

NSB Gardermobanen AS har besluttet at den 
nye fl ytogstrekningen skal vedlikeholdes av 
produksjonsenheten i Jernbaneverket Region 
Øst. -En historisk avtale og en stor dag for 
oss, sa direktør Magne Paulsen i Jernbane
verket, og hadde rett i begge deler. Det er 
nemlig første gang at vedlikehold av denne 
typen er lagt ut til konkurranse. 

Konkurransedyktige 
-Jeg er naturligvis både stolt og glad på 
Jernbaneverkets vegne . Våre folk som har 
håndtert dette i Region Øst fortjener all 
mulig honnør for jobben de har gjort, sa 
Paulsen. Han la også vekt på at Jernbane
verket ble ti ldelt kontrakten i sunn konkur
ranse med fl ere tilbydere. Gjennom denne 
prosessen har vi bevist, ikke minst for oss 
selv at vi er konkurransedyktige, og det vil vi 
helt si kke1t gi positive ringvirkninger i hele 
Jernbaneverkets organisasjon. 

Totalansvar 
1 fø lge Ottar Remman, administrerende 
direktør i NSB Gardermobanen AS, var Nor
wegian Rail System AS og ABB Kraft NS 
de argeste konkurrentene til produksjonsen
heten i Region Øst. 

-Kombinasjonen av pris og kvalitet ble 
avgjørende for vårt valg av leverandør, og vi 
er glad for at vedlikeholdsavtalen endelig er 
på plass. En avtale som for øvrig innebærer 
at Region Øst får totalansvaret for vedlike-

Gleden var stor da den historiske avtalen om vedlikehold av Gardernobanen ble undertegnet 
like før jul. Administrerende direktør Ottar Remman i NSB Gardemobanen, flankert av 
produksjonssjef Thor Brækkan og banesjef Arnt Jørstad i Jernbaneverket Region Øst. 
Regionsjef Jens Melsom skulle også vært tilstede, men var forhindret på grunn av sykdom. 

hold av spor, strømforsyning, signal- og 
sikringsanlegg på Gardermobanen. 

-Vi har tro på at dette vil gi god effektivi
tet, og det er viktig for at vedlikeholdet skal 
fungere tilfredsstillende slik at infrastruktu
ren til enhver tid er orden. Remman la ikke 
skjul på at NSB Gardennobanen har store 
forventninger til sin nye samarbeidspartner. 

Detaljplanlegging 
Den neste merkedagen blir I. april. Da 
starter prøvedriften på Gardermobanen, og 
denned det egentlige vedlikeholdet på 
strekningen. 

-Dere går spennende tider i møte? 
-Dette blir både spennende og utfor-

drende, sier Knut Arne Berg. Han har vært 

prosjektleder for Region Øst gjennom hele 
tilbudsfasen, og kjenner innholdet i avtalen 
bedre enn de fleste. 

-Vedlikeholdsavtalen er basert på en 
såkalt totalkontraktsmodell. Hva ligger i 
dette begrepet? 

-Begrepet innebærer at vi som leverandør 
er ansvar I ig for å detaljere og utføre arbeidet, 
sier Berg. Han understreker at planverket og 
administrasjonen er på plass allerede. Tiden 
frem til I. apri l vil gå med til ytterligere 
detaljplanlegging av vedlikeholdet. Dette er 
knapp tid, men vi er i god rute, sier Berg som 
gleder seg ti I å ta fatt på de fem første årene 
med vedlikehold av Gardermobanen 

HARRY KORSLUND 

Fakta om avtalen 
■ Kontrakten omfatter vedlikehold av spor, 
strømforsyning, signal- og sikringsanlegg 
■ Kontraktsperioden er fem år, men 
leverandøren har opsjon på å forlenge 
kontrakten i ytterl igere fem år 
■ Samlet fastsum utgjør omlag 34 millioner 
kroner pr. år. 
■ Enkelte arbeidsoperasjoner vil bli gjort opp 
etter enhetspriser og timepriser 
■ Vedlikeholdet av Gardermobanen vil 
beskjeftige ca. 45-50 mann i Region Øst. 
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Miljøforum - keiserens nye klær 
eller en grunnleggende nyvinning? 

Bli med NJA til 
Rapham i mars! 
Åpenhet, nærhet og samhold er temaer 
på avholdsforbundets vinterkurs i år. 

Hva skjer med kroppen vår hvis 
man bruker alkohol jevnlig? Hvordan 
kan vi hjelpe hvis en kollega får 
rusproblemer? Hva med ungdom og 
alkohol ? Disse og liknende spørsmål 
får du svar på under avholdsforbundets 
vinterkurs. 

Rammen rundt kurset er Rapham i 
vinterskrud - bedre kan det ikke bli. 
Kurset holdes i tiden 12. - 16. mars, og 
påmeldingsfristen er 6. februar. 
Tilsatte i NSB BA eller Jernbaneverket 
betaler 600 kroner; ektefeller, 
samboere og pensjonister I . I 00 
kroner. Førstegangsdeltakere og 
tilsatte som er yngre enn 30 år, har en 
tilbudspris på 500 kroner,og Norsk 
Jernbane-Avholdsforbund har sørget 
for hjelp til barnepass under hele 
kurset. Barn under 5 år kan tas med 
fritt. For barn i alderen 6 - 11 år 
betaler man I 05 kroner pr. døgn; for 
barn i alderen 12 - 16 år kr 220 pr. 
døgn. I begge tilfeller må barna bo på 
foreldrens rom. 

Flere opplysninger kan du få av 
oppsynsmann Arnfinn Edvardsen, 
Moss stasjon, som også tar imot 
påmeldinger. Han treffes på mobil
telefon 94827662. 

Undertegnede hadde gleden av å delta på 
åpningen av Jernbaneverkets miljøforum 
12. desember 1997. Dette var en verdig 
markering, med et spesielt inspirerende 
innlegg fra vår nye Statsråd. Både fra han 
og fra representantene fra Jernbaneverkets 
ledelse falt det mange vakre ord om "miljø" 
og om Jernbaneverkets ansvar. 

Rent mi ljøfaglig sett var det lite nytt som ble sagt 
under åpningen av miljøforum. De sanune vakre 
ord og holdninger er også hyppig uttrykt de siste 
I 0-1 2 årene, men har dessverre i liten grad 
kommet til uttrykk i bevigninger til konkrete ti ltak. 
Vil det bli noe bedre nå etter "åpningen av 
miljøforum"? Ja, det tror jeg, og det kommer jeg 
tilbake til senere. 
Helt uavhengig av de overordnede betraktningene 
omkring "miljø" og "miljøplaner" sentralt i 
Jernbaneverket i denne I 0-års perioden har det 
skjedd betydelig innsats for å forbedre miljøet 
omkring jernbanens virksomhet. Eksterne lover og 
forskrifter har hatt virkning både for daglig drift 
og i arealplanleggings-sammenheng. Jernbanefolk 
har heller ikke vært immune mot den generelle 
oppmerksomheten omkring miljøvern, både 
globalt og lokalt. Registreringer i vår region viser 
tydelige tegn til bedring av det visue lle milj ø langs 
banen. Jeg tror at jernbanens miljøvennlighet den 
siste I 0-års perioden har forbedret seg mere enn i 
de foregående I 00 år - uten at vi har hatt noe 
overordnet miljøforum eller mi ljøplan. 
Når vi under åpningen av Jernbaneverkets 

Miljøkurs:<1ernbane og natur» 
Jernbaneverket skal i samarbeid med Direkto
ratet for naturforvaltning (DN) og miljøvern
avdelingene i de relevante fylkene arrangere et 
miljøkurs. 
Det er et ledd i arbeidet med å øke kunnska
pen om forho ld i naturen, biologisk mangfold 
og hvordan vår virksomhet påvirker dette. 

Kompetanse 
Kurset vil bieira til å oppfylle krav om 
kompetanseheving i henhold til Jernbane
verkets miljøplan. Foredragsholdere fra 
naturvitenskapelige og jernbanetekniske 
fagmiljøer vil holde innlegg om viktige temaer 
som naturmiljø, jernbanens barriereeffekter og 
arealbruk, utsi ipp, hydrologiske effekter ved 
utbygging, samt avbøtende tiltak. 

Målgruppen for kurset er først og fremst 
ledere, saksbehandlere og fagansvarlige for 

planlegging, utbygging, drift og vedlikehold 
i Jernbaneverket. Representanter fra 
Fylkesmennenes miljøvernavdelinger i de 
aktuelle fy lkene vil også inviteres. Formålet 
med dette er å åpne for et godt internt og 
eksternt samarbeid og skape en forståelse for 
premisser for utbygging og drift av jernbane 
og miljøhensyn. Kurset vil gå over to dager 
og hovedsakelig bestå av en innføring i 
begrepet biologisk mangfold, konflikt
områder og viktige økologiske prinsipper. 
Det er også avgjørende å fokusere på de 
tekniske krav som må oppfylles ved 
jernbanevirksomheten, og det vil derfor også 
holdes et innlegg om premisser for bygging 
og drift av jernbane. Kurset vil videre 
inkludere en befaring ti l et aktuelt prosjekt 
med orientering om miljøti ltak som er, eller 
burde vært gjennomført her. En del av kurset 

miljøforum i desember 1997 opplever at inviterte 
gjester, bl.a. fra NSB BA, gratulerer Jernbane
verket med at også vi "nå skal begynne å tenke 
mi ljø", oppleves dette derfor som svært urettferdig 
i forhold ti l den innsats som driftspparatet har 
gjort de siste årene. Jernbaneverket bør være 
forsiktig med å markere for voldsomt at vi nå skal 
begynne å tenke miljø. Dette vi l bare slå i mot oss; 
jernbanefolk har alltid vært opptatt av miljø. På 
samme måte kan vi spørre om det er lurt å bruke 
som et symbol på Jernbaneverkets miljøvennlighet 
at vi skal bruke flere hundre millioner kroner på 
støyskjerming de kommende årene ? Ville 
Jernbaneverket prioritert dette dersom ikke 
forurensingsloven hadde pålagt oss det ? 
Hva er så nytt nå? Jeg skrev ovenfor at jeg tror at 
miljøet omkring jernbanen er blitt mye bedre de 
siste 10 årene. Der er problemet: Vi har ikke vært i 
stand til å måle/ dokumentere forbedringen. I 
miljøplanen som nå er under ferdigstillelse er det 
definert en rekke indikatorer som kan gjøre miljø
arbeidet målbart. Dette er revolusjonerende. 
Heretter kan vi også dokumentere de forbedrin
gene vi gjør. Med noen justeringer, basert på 
innledende bruk, kan disse indikatorene være 
viktige måleparametre for vår mi ljøvennlighet. 
For å synliggjøre at det ikke har vært stillstand i 
jernbanens miljøpåvirkninger fra 1854 til 1997 
håper jeg at vi også kan bruke indikatorene til å 
regne oss tilbake noen tiår. 

Oppsummert tror jeg at fokuseringen på miljø i 
Jernbaneverket nå absolutt er på rett spor, men at 
det taktisk uklokt (og unødvendig) å oppfatte 
miljøvernet som noe nytt i jernbanen. 

Ove Skovdahl, Region Øst 

vil gjennomgå eksempler fra tidligere prosjekter 
og fokusere på hvilke erfaringer di sse har gitt. 

Det vil gjennom hele kurset fokuseres på 
mulige løsninger og tiltak som tilfredsstiller 
både jernbane- og miljømessige hensyn og krav. 

Østlandet og Midt-Norge 
Det skal arrangeres tre kurs med et felles 
rammeprogram, samt regionale tilpasninger. 
Kursene skal holdes i Drammen, Oslo og 
Trondheim henholdsvis ukene 14, 17 og 18. 
Kurset i Drammen vi l først og fremst være for 
regionene Sør og Vest samt deler av Utbygging, 
mens kurset i Oslo er for region Øst og 
Utbygging. Region Nord, Baneservice og 
Ingeniørtjenesten skal kurses i Trondheim. 

Fullstendig kursprogram med påmelding
skjema og frister vil bli sendt ut til alle enheter 
tidlig i februar. 

JULEQUIZ. Mange bidrag til Kjøreveiens uhøytidelige konkurranse for jul. Ved loddtrekning er Anne Grete Mittet på Åndalsnes stas_1on blitt 
den heldige vinner av et minicruise til Københa\'n. Tretti andre innsendere får Kjørewikruset i posten. 
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FEIL I JERNBANEVERKET - RAPPORT FRA REGIONENE 
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KjØREVEIEN NR 1-1998 

JN profilerer seg under 
Rørosmartnan i februar 
Region Nord starter profileringsåret 98 med å markere seg på Rørosmartnan, en av de store 

messene i regionen i år. Martnan går av stabelen fra 18.-22. februar. Hovedmålet er å profilere 

Jernbaneverket som en profesjonell jernbaneforvalter som tar sikkerheten på alvor. 

R 
ørosmartnan er en ypperlig 
anledning til å møte store 
publikumsmasser, samtidig som 
både lokale, regionale og riksdek

kende media er samlet omkring arrangemen
tet. Vi skulle derfor ha en god mulighet til å 
spre budskapet vårt, sier områdesjef Arve 
Solbakken, en av ildsjelene bak JN"s satsing 
på Røros i år. 

Utstilling 
JN vil presentere seg på stasjonsområdet 
under hele martnan. 

- Hovedpresentasjonen blir en fire-delt 
utstill ing på Røros stasjon. Utsti ll ingen 
presenterer først og fremst Jernbaneverkets 
egenart og Region Nords ansvar i dette 
bildet. Imidlertid legger vi også vekt på å 
vise et av regionens satsingsområder; nemlig 
elgprosjektet i Østerdalen. I samarbeid med 
Høgskolen i Hedmark presenterer vi de to 
rapportene Høgskolen har utarbeidet på 
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Rørosbanen, samt tiltakene Jernbaneverket 
setter inn i vinter, fo1ieller Solbakken. 

Rørosbanen er nettopp fylt 120 år. Det er 
derfor også naturlig å vie historikken litt 
plass i utsti ll ingen. ikkerhet vi l også bli viet 
stor plass i utstil lingen. I skrivende stund ser 
det ut til at Baneservice også vil markere seg 
med å delta med deler av utstillingen de 
hadde på Nordic Rail i Jonkoping i fjor høst. 

Kampanje 
Under martnan starter JBV også sin 
landsomfattende kampanje mot ulovlig 
ferdsel på jernbanen. 

Dette er en kampanje som har sitt 
utspring blant områdesjefer i JN som har 
bedt om hjelp til holdningsskapende arbeid i 
forbindelse med ulovlig ferdsel i sine 
respektive 01måder. 

Kampanjen som nå er under oppbygging 
vi l bli tilbudt samtlige enheter i JBV i løpet 
av februar. 

På Røros har JN gjort avtale med Røros 
skole om å benytte to skoledager til å 
gjennomføre debuten på kampanjen . 

Seminarer 
Region Nord benytter også satsingen på 
Rørosmartnan til å avholde avdelingsvise 
seminarer på Røros denne uka. 

Det er flere avdelinger ved JN som har 
valgt å holde sine vintermøter i forbindelse 
med profileringssatsingen. 

Område Røros har båndlagt to konferan
serom ti l fri avnyttelse. Her er det plass til 
flere. Skulle det være enheter eller avdelin
ger utenfor regionen som har lyst ti l å 
benytte anledningen, er det ennå mulig å 
melde seg på. 

- Regionen gleder seg til Rørosmartnan. 
For første gang skal vi ta et skikkelig tak for 
å fortelle flest mulig hva vi står for og hvem 
vi er, understreker Arve Solbakken. 

STIG HERJUAUNE 




